



Geneva, 14 April 2022,
1/5- 179 (an)

The Permanent Mission of the Kingdom of Bahrain to the United Nations Office and other international organizations at Geneva presents its compliments to the United Nations Human Rights Special Procedures and would like to refer to the joint communication from special procedures (AL BHR 1/2022), dated 21 February 2022, regarding a request for information on the case of Mr. Ahmed Jaafar Mohammed Ali,

In this regard, the Mission has the honor to enclose herewith an explanatory on the above-mentioned case, in Arabic language and word format.

The Permanent Mission of the Kingdom of Bahrain avails itself of this opportunity to renew to the Office of the High Commissioner for Human Rights the assurance of its highest consideration.



United Nations Human Rights Special Procedures
E-mail : ohchr-registry@un.org

(Translated from Arabic)

Permanent Mission of the Kingdom of Bahrain to the United Nations Office at Geneva/Vienna

Explanatory note concerning Ahmed Jaafar Mohammed Ali

With regard to the communication received from the Special Rapporteur on torture and other cruel, inhuman or degrading treatment or punishment, the Special Rapporteur on extrajudicial, summary or arbitrary executions, and the Special Rapporteur on the promotion and protection of human rights and fundamental freedoms while countering terrorism, in which they stated that they had received information concerning the arrest of Ahmed Jaafar Mohammed Ali, his extradition to the Kingdom of Bahrain pursuant to a notice from the International Criminal Police Organization (INTERPOL) issued at the request of Bahrain, as well as allegations relating thereto, we wish to report that it was found, on examining his casefile, that he was involved in the following cases:

The first case:

According to the investigations, one of the accused persons possessed firearms and ammunition. He was arrested and searched, and three Kalashnikovs, three magazines for the weapons, four pistols and a quantity of ammunition were seized. It was proven that the person in question had stated in 2012 that he wished to flee from Bahrain. He was asked to receive firearms and ammunition and their location was specified. He obtained the Kalashnikovs, magazines and ammunition and placed them in his home, in addition to weapons that he had received from another one of the accused.

The Public Prosecution Service charged Mr. Ali with the unlicensed possession of weapons and ammunition with the intent of using them for terrorist purposes in a manner that would disrupt security and public order. The case was referred to the competent court and all legal safeguards were guaranteed. A judgment sentencing him to life imprisonment was handed down in his presence. Mr. Ali lodged an appeal against the judgment and the case is pending before the appeal court.

The second case:

According to the investigations, when the State of National Safety was terminated in mid-2011, one of the terrorists fled from the Kingdom of Bahrain to Iraq, where he joined a prominent component of the extremist Sharazi movement and established a terrorist group, of which Ahmed Jaafar became a member. The group's aim was to change the State's Constitution and replace the basic regime by preventing the State authorities from performing their functions, restricting civil liberties and undermining national unity. Their plan was to conduct terrorist operations targeting law enforcement personnel and sites of vital importance, and to carry out numerous assassinations in order to impair the country's security and stability, to spread chaos and to undermine the country's economic status. With that end in view, the group placed an explosive device on the main highway where the security forces were stationed and they succeeded in luring the forces to the site where the device was located. They then detonated it and wounded a number of law enforcement officers. It was also proven that the accused members of the group had received military training in Iraqi camps in the manufacture and use of explosives and firearms. They also planned to conduct operations targeting sites of vital importance in the Kingdom during the celebration of National Day on 16 and 17 December 2013. The suspects were arrested, and firearms, explosives and manufacturing materials were found in their possession.

The Public Prosecution Service charged the person in question with joining the terrorist group and commanding it in conjunction with others, with the manufacture, possession and unlicensed acquisition of explosive devices, with the possession and acquisition of firearms and ammunition with the intention of using them for terrorist



purposes in a manner that would disrupt security and public order, and with receiving and providing training in the use of explosives and firearms, with the knowledge of foreign agents, with the intention of using them for the commission of terrorist crimes, as ascertained during the investigations. The case was referred to the competent court and all legal safeguards were guaranteed. A judgment sentencing him to 10 years' imprisonment was handed down in his presence. He lodged an appeal against the judgment and the case is pending before the appeal court.

The third case:

According to the investigations, the person in question created a terrorist cell composed of himself and the other accused persons. The purpose of the cell was to target law enforcement officers and civilians with the aim of undermining security, terrorizing and spreading fear among citizens, and damaging the economy. To that end, they manufactured explosive devices and used them to achieve their goals. The members of the cell used their headquarters to hold organizational meetings and to manufacture and store explosives. Some of the accused raised funds to finance the group and enable it to implement its activities. In light of the foregoing, the Public Prosecution Service issued a permit to search the group's headquarters located in the areas of Tashan, Aali and Salmabad. Four explosive devices, detonators and materials used to manufacture explosives were found during the search. The investigations ascertained that Ahmed Jaafar and others had detonated two previously manufactured bombs near the Exhibition Centre with a view to intimidating citizens and persons who were frequenting the jewelry exhibition in order to spread alarm and thwart the event.

The Public Prosecution Service charged the person in question with organizing, joining and managing a terrorist group, with the manufacture, possession and unlicensed acquisition of explosive devices with the intention of using them for terrorist purposes, with training people to manufacture and use explosives, with detonating an explosion in implementation of a terrorist objective, with using explosives in a manner that endangered people's lives and property, and with collecting funds on behalf of a terrorist group. The case was referred to the competent court and all legal safeguards were guaranteed. As all the charges were inextricably interconnected except for the charge of collecting funds on behalf of a terrorist group, a sentence of 10 years' imprisonment was imposed for the latter charge and a sentence of life imprisonment together with a fine of 100,000 dinars (BD) for the remaining charges. He lodged an appeal against the judgment and the case is pending before the appeal court.

The fourth case:

According to the investigations, the accused and another person established and organized an illegal terrorist group with a view to obstructing compliance with the provisions of the Constitution and the law, preventing State institutions and authorities from performing their duties, and undermining national unity. Terrorism served as a means for achieving these goals. They recruited members of the terrorist group from the so-called Saraya al-Ashtar organization and ordered them to conscript other members on a sectarian basis. They supervised the preparation, manufacture and use of explosive devices, and exploited riotous assemblies with a view to planting such devices in locations overseen by law enforcement officers and detonating them in order to assassinate them. They were provided with the requisite funds for such activities, the purpose of which was to spread chaos, to fuel discord and to undermine and topple State institutions and authorities. The investigations proved that they had planted an explosive device, lured law enforcement officers to the location and detonated the device, killing one high-ranking and two lower-ranking law enforcement officers and injuring other officers.

The Public Prosecution Service charged the person in question with organizing and managing a terrorist group, with participating with the other accused, by means of consent and incitement, in the premeditated murder of law

enforcement officers and the attempted murder of others, with the possession, acquisition, manufacture and use of explosives, with their denotation for terrorist purposes, and with the collection of funds on behalf of a terrorist group. The case was referred to the competent court and all legal safeguards were guaranteed. A sentence of life imprisonment was imposed, and the accused were jointly ordered to pay a fine of BD 929,691. The person in question lodged an appeal against the judgment and the case is pending before the appeal court.

It should be noted that the person in question was not arrested during the collection of evidence and the investigations and that he was tried as a fugitive. The investigations ascertained that he had fled from Bahrain by sea and that he had headed to Iran, where he continued to engage in terrorist activities outside Bahrain.

When the judgment was handed down against the accused, the Public Prosecution Service launched the requisite enforcement procedures. As the accused had fled and was currently outside the country, the Public Prosecution Service issued an arrest warrant aimed at ensuring the enforcement of the sentences imposed. The warrant was circulated internationally through INTERPOL. When he was arrested abroad in implementation of the arrest warrant, legal action was taken to request his extradition based on relevant criminal law and legal norms. The request was sent to the State in which the convicted person was located, and it proceeded with his extradition.

As the law entitles convicted persons to lodge an appeal against judgments handed down against them, the person in question had already lodged appeals in the cases referred to above, which eventually led to proceedings before the High Court of Appeal.

The person in question, like all other accused and convicted persons, enjoys all the legal guarantees enshrined in the Constitution, the Code of Criminal Procedure and other domestic legislation. If the High Court of Appeal upholds the judgments handed down against him, he will be entitled to lodge an appeal with the Court of Cassation. Trials are conducted in accordance with all the provisions and procedures set forth in the Code of Criminal Procedure, which secures all guarantees during the investigations and until the conclusion of the trial, the delivery of a judgment and the placement of convicted persons in reform and rehabilitation centres. The key guarantees include accused persons' right to defend themselves, to seek the assistance of a lawyer to plead on their behalf during the legal proceedings, to have a lawyer assigned to them, if necessary, in cases involving serious offences, and to have their defence pleas investigated. Judgments of conviction are based on credible and convincing evidence derived from legitimate procedures.

The Special Investigation Unit

With regard to complaints regarding the person in question that were monitored or received by the Special Investigation Unit:

On 23 February 2022, the Special Investigation Unit monitored, through the social media and various websites, an allegation that the person in question had been subjected to physical abuse when he was serving his sentence in the Reform and Rehabilitation Centre. The Unit received a similar complaint from the Public Prosecution Service alleging that when the person in question was interrogated regarding the charge of assaulting and insulting three members of the Public Security Forces attached to the police station where he was detained, he was subjected to ill-treatment and the use of physical force, after opposing the legal rules governing the classification of inmates and the case-by-case imposition of penalties.

The Unit questioned the person in question on 24 February 2022. He confirmed that law enforcement officers had used force and dragged him to the cell where he was to be placed pursuant to the classification procedure, although he had voluntarily refused that location. He added that one of the officers had delivered a blow to his chest while he was being dragged to the cell. The Unit therefore requested a forensic medical report to ascertain what injuries he had

suffered. It also requested all relevant medical reports from the Department of Health and Social Affairs of the Ministry of the Interior, as well as the security camera footage at the time of the incident. The Judicial Police Branch also requested the Unit to investigate the incident and to ascertain the circumstances in order to establish the facts. The complaint is still being investigated.

The Special Investigation Unit did not receive any other complaint regarding the person concerned.

مذكرة توضيحية بشأن المدعو أحمد جعفر محمد علي

بالإشارة إلى خطاب المقرر الخاص المعني بالتعذيب وغيره من ضروب المعاملة أو العقوبة القاسية أو اللاإنسانية أو المهينة، والمقرر الخاص المعني بحالات الإعدام خارج القضاء أو بإجراءات موجزة أو الإعدام تعسفاً، والمقرر الخاص المعني بتعزيز وحماية حقوق الإنسان والحريات الأساسية في سياق مكافحة الإرهاب، والذين أفادوا بالخطاب تلقهم لمعلومات بشأن المذكور أحمد جعفر محمد علي حول ضبطه في صربيا وتسليمه لمملكة البحرين من خلال إشعاء من الإنتربول صادر عن البحرين، وإدعاءات تتعلق بهذا الشأن. وعليه، نود الإفادة بأنه وبعد النظر في سجل المذكور، تبين أن هناك أكثر من قضية مقيدة بحقه وذلك على النحو التالي:

القضية الأولى:

ورود تحريات عن قيام أحد المتهمين بحيازة أسلحة نارية وذخائر وبعد القبض عليه وتفتيشه ضبط لديه ثلاثة رشاشات كلاشنكوف وثلاثة مخازن لذات السلاح وأربعة مسدسات وكمية من الذخيرة المستخدمة على تلك الأسلحة، وثبت أن المذكور أخبره عام 2012 بأنه يريد الهروب من البحرين. كما أن لديه أسلحة نارية وذخائر يريد منه استلامها وحدد له مكان تلك الأسلحة والذخائر، وبالفعل استلم رشاشات الكلاشنكوف والمخازن والطلقات الخاصة بها واحتفظ بها في منزله، بالإضافة إلى أسلحة أخرى تسلمها من متهم آخر. فوجهت النيابة العامة للمذكور تهمة حيازة أسلحة وذخائر بغير ترخيص بقصد استعمالها بنشاط يخل بالأمن والنظام العام وذلك تنفيذاً لغرض إرهابي. وبعد إحالة القضية إلى المحكمة المختصة وبضمان كفالة كافة الضمانات القانونية، صدر الحكم حضورياً اعتبارياً بالسجن المؤبد، وقد طعن المذكور في الحكم بالاستئناف ومازالت القضية منظورة أمام محكمة الاستئناف.

القضية الثانية:

ورود تحريات بأنه بعد انتهاء حالة السلامة الوطنية في منتصف عام 2011، قام أحد العناصر الإرهابية بالفرار من مملكة البحرين إلى العراق، وانضم هناك إلى أحد أبرز قيادات التيار الشيرازي المتشدد وقام بتأسيس جماعة إرهابية والتي كان من بين عناصرها المذكور احمد جعفر، وتهدف تلك الجماعة إلى تغيير دستور الدولة وتبديل نظامها الأساسي وذلك عن طريق منع سلطات الدولة من مباشرة أعمالها والاعتداء على الحريات العامة والأضرار بالوحدة الوطنية، وذلك بالقيام بعمليات إرهابية تستهدف رجال انفاذ القانون وبعض المواقع الحيوية، والقيام بعمليات اغتيال عديدة لزعزعة الأمن والاستقرار بالبلاد وإشاعة الفوضى والنيل من مركزها الاقتصادي. وتنفيذاً لذلك وضعت الجماعة عبوة متفجرة بالطريق العام حيث تتمركز قوات الأمن، وتمكنوا من استدراج القوات إلى مكان هذه العبوة، وقاموا بتفجيرها فأصيب عدد من رجال انفاذ القانون. كما وقد ثبت قيام المتهمين من العناصر المنتمية إلى الجماعة بتلقي تدريب عسكري في معسكرات بالعراق على تصنيع واستعمال المتفجرات والأسلحة النارية. كما خططوا لارتكاب عمليات يومي العيد الوطني 16 و17 ديسمبر 2013 تستهدف مواقع حيوية بالمملكة تم القبض على المتهمين وعثر بحوزتهم على أسلحة نارية ومتفجرات ومواد تستخدم في تصنيعها.

فوجهت النيابة العامة للمذكور تهمة الانضمام إلى الجماعة الإرهابية وتولى وأخرين القيادة فيها، وصنع العبوات المتفجرة وحيازتها واحرازها بغير ترخيص وكذلك حيازة واحراز أسلحة نارية وذخائر بقصد استعمالها في نشاط يخل بالأمن والنظام العام وتنفيذاً لغرض إرهابي، التدريب والتدريب على استعمال المفرقعات والأسلحة النارية بمعرفة عناصر اجنبية وذلك بقصد استخدامها في ارتكاب جرائم إرهابية على النحو المبين بالتحقيقات. وبعد إحالة القضية إلى المحكمة المختصة وبضمان كفالة كافة الضمانات القانونية، صدر الحكم حضورياً اعتبارياً بالسجن عشر سنوات، وقد طعن المذكور في الحكم بالاستئناف وما زالت القضية منظورة أمام محكمة الاستئناف.

القضية الثالثة:

وردت تحريات مفادها قيام المذكور بتشكيل خلية إرهابية تتألف منه ومن بقية المتهمين الآخرين، وكان الغرض منها استهداف رجال انفاذ القانون والمدنيين بغرض زعزعة الأمن وإرهاب المواطنين وبث الرعب في نفوسهم والاضرار بالاقتصاد، وذلك بقيامهم بتصنيع عبوات ناسفة واستخدامها في تحقيق اغراضهم، وان أعضاء تلك الخلية يتخذون مقار لعقد اجتماعاتهم التنظيمية ولتصنيع المتفجرات وتخزينها، وأن بعض المتهمين يعملون على جمع الأموال لتمويل تلك الجماعة لتمكينها من ممارسة نشاطها. بناء على ذلك أصدرت النيابة العامة إذناً بتفتيش مقار تلك الجماعة الكائنة في مناطق طشان وعالي وسلماباد حيث عثر على أربع عبوات متفجرة جاهزة، وصواعق ومواد تستخدم في صنع المتفجرات. وقد ثبت من التحقيقات قيام المذكور أحمد جعفر وآخرين باستعمال قنبلتين سبق تصنيعها وذلك بتفجيرها بالقرب من مركز المعارض بقصد ترويع المواطنين والمترددین على معرض الجوهراوغونجهاك، البغرض الترويع والفتك والتلويح بالقتل لهم في المقام الأول، وإدارة جماعة إرهابية والانضمام إليها، صناعة وحيازة واحراز مفرقعات بغير ترخيص بقصد استعمالها بنشاط يخل بالأمن والنظام العام وذلك تنفيذاً لغرض إرهابي، التدريب على تصنيع واستعمال المتفجرات، احداث تفجير تنفيذاً لغرض إرهابي، استعمال المفرقعات استعمالاً من شأنه تعريض حياة الناس واموالهم للخطر، جمع وإعطاء أموال للجماعة الإرهابية. وبعد إحالة القضية إلى المحكمة المختصة وبضمان كفالة كافة الضمانات القانونية، وبما ان جميع التهم مرتبطة ارتباط لا يقبل التجزئة عدا تهمة واحدة (جمع وإعطاء أموال للجماعة الإرهابية) فقد صدر الحكم بالسجن عشر سنوات عن هذه التهمة، والسجن المؤبد عن باقي التهم الأخرى وغرامة 100 ألف دينار، وقد طعن المذكور في الحكم بالاستئناف وما زالت القضية منظورة أمام محكمة الاستئناف.

القضية الرابعة:

وردت تحريات مفادها قيام المتهم وآخر بتأسيس وإدارة جماعة إرهابية على خلاف أحكام القانون الغرض منها تعطيل أحكام الدستور والقوانين ومنع مؤسسات الدولة وسلطاتها من ممارسة أعمالها والاضرار بوحدتها الوطنية، وكان الإرهاب من وسائلها في تحقيق هذه الأغراض بأن قاما بتجنيد عناصر لهذه الجماعة ضمن التنظيم المسمى بسرايا الأشر، وتكليفهم بتجنيد غيرهم للانخراط فيها على أساس طائفي، وقاما بمتابعتهم في تنفيذ أنشطتها في اعداد وتصنيع العبوات المفرقة وكيفية استعمالها، والعمل على استغلال اعمال التجمهر والشغب في زرع هذه العبوات في الأماكن التي يتم استدراج رجال انفاذ القانون إليها وتفجيرها بقصد ازهاق ارواحهم. وقد أمدهم بالأموال اللازمة للصرف على هذه الأنشطة وكان ذلك بغرض إشاعة الفوضى وإثارة الفتن وازعاج مؤسسات

وسلطات الدولة لإسقاطها. وقد ثبت قيامهم بزراعة عبوة متفجرة ثم استدراج رجال انفاذ القانون لمكان تلك العبوة وتفجيرها وهو ما نجم عنه استشهاد ضابط واثنين من رجال انفاذ القانون، واصابة آخرين من رجال انفاذ القانون. فوجهت النيابة العامة للمذكور تهمة تنظيم وإدارة جماعة إرهابية، الاشتراك بطريقي الاتفاق والتحرير مع باقي المتهمين في ارتكاب جرائم القتل العمد لأفراد انفاذ القانون والشروع بقتل آخرين، حيازة واحراز وصناعة واستعمال المتفجرات، احداث تفجير تنفيذاً لغرض إرهابي، وجمع وإعطاء أموال للجماعة الإرهابية. وبعد إحالة القضية إلى المحكمة المختصة وبضمان كفالة كافة الضمانات القانونية، صدر الحكم بالسجن المؤبد والزام المتهمين بالتضامن أداء مبلغ وقدره 929.691 دينار، وقد طعن المذكور في الحكم بالاستئناف ومازالت القضية منظورة أمام محكمة الاستئناف.

علماً انه لم يتم القبض على المذكور خلال إجراءات جمع الاستدلالات والتحقيق القضائي وتم تقديمه للمحاكمة هارباً، وقد ثبت هروب المذكور من البحرين عن طريق البحر فيما دلت التحريات عن توجهه إلى إيران حيث استمر في نشاطه الإرهابي من خارج البحرين. وتجدر الإشارة إلى ان وبعد صدور الأحكام ضد المتهم تولت النيابة إجراءات التنفيذ، ونظراً لهرب المتهم ووجوده خارج البلاد أصدرت النيابة أمر بالقبض على المذكور لتنفيذ الأحكام الصادرة بحقه، وعممت هذا الأمر دولياً عن طريق الشرطة الدولية. وعلى أثر القبض على المحكوم في إحدى الدول تنفيذاً لأمر القبض، اتخذت الإجراءات القضائية الخاصة بتوجيه طلب التسليم استناداً للأحكام الجنائية والقواعد القانونية ذات الصلة، وتو توجيه الطلب للدولة الموجودة فيها المحكوم عليه والتي بدورها قامت بتسليمه. بناء على ما يجيزه القانون للمحكوم عليه حق الطعن في الأحكام الصادرة ضده، فقد طعن المذكور بالفعل بطريق الاستئناف في القضايا المشار إليها أعلاه، والتي أصبحت في حوزة محكمة الاستئناف العليا بمقتضى تلك الطعون.

وللمذكور ككافة المتهمين والمحكوم عليه كافة الضمانات القانونية المنصوص عليها في الدستور وقانون الإجراءات الجنائية والقانون الوطني بشكل عام، وفي حال صدور أحكام محكمة الاستئناف العليا بتأييد الأحكام الصادرة بإدانته، يكون للمذكور الحق بالطعن فيها بالتمييز. وتجري المحاكمات في أعمال كامل للأحكام والإجراءات المنصوص عليها بقانون الإجراءات الجنائية والتي تكفل ضمانات المتهم كافة منذ إجراءات التحقيق وحتى ختام المحاكمة وصدور الحكم وإيداع المحكوم عليه في مراكز الإصلاح والتأهيل، وفي مقدمة هذه الضمانات حقه في الدفاع عن نفسه والاستعانة بمحام لحضور إجراءات المحاكمة والترافع عنه، وندب محام له في الجنايات إن لم يكن قد عين محامياً، وتحقيق ما يبديه من دفاع، ويقوم القضاء بالإدانة على الاقتناع والاطمئنان إلى الأدلة المستمدة من إجراءات مشروعة.

وحدة التحقيق الخاصة:

وبسؤال وحدة التحقيق الخاصة عن الشكاوى المرصودة أو التي وردت إليها بشأن المذكور:

بتاريخ 23 فبراير 2022، رصدت وحدة التحقيق الخاصة من خلال متابعتها لوسائل التواصل الاجتماعي والمواقع الإلكترونية المختلفة ادعاء بتعرض المذكور لإساءة المعاملة البدنية حال تنفيذه لعقوبته بمركز الإصلاح والتأهيل. كما ورد إليها من النيابة العامة شكوى مماثلة بادعاء المذكور إبان التحقيق معه في اتهامه بالاعتداء واهانة ثلاثة

أعضاء من قوات الأمن العام من منتسبي مركز الشرطة الذي كان فيه، بإساءة معاملته واستخدام القوة البدنية معه، بعدما رفض الالتزام بالقواعد القانونية الخاصة بتصنيف النزلاء وتفريد المعاملة العقابية.

فقامت الوحدة بسؤال المذكور بتاريخ 24 فبراير 2022 وقد أكد قيام رجال انفاذ القانون باستخدام القوة معه وسحبه إلى الغرفة التي تم تصنيفه لإيداعه بها، ذلك بعدما رفض الأمر بالتوجه طواعية إليها، وأضاف بقيام أحدهم أثناء عملية السحب بضربه ضربة واحدة على صدره. لذا قامت الوحدة بطلب تقرير الطبي الشرعي الخاص بالمذكور لبيان ما به من اصابات، كما أمرت بضم كافة التقارير الطبية الخاصة به من إدارة الشئون الصحية والاجتماعية بوزارة الداخلية، وتفريغ محتوى الكاميرات الأمنية الخاصة بالواقعة، كما وكلفت شعبة الشرطة القضائية بالوحدة بالبحث والتحري حول الواقعة والكشف عن ظروفها وملابساتها وصولاً لحقيقتها، والشكوى لازالت رهن التحقيقات حتى تاريخه.

علماً أن وحدة التحقيق الخاصة لم تتلق أي شكوى أخرى بشأن المذكور.

- انتهى -